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هوا در اس�تان هاي 
روز  ه�ر  كش�ور 
گسترده تر مي شود و حالا مدتي است استان قم 
در س�ايه افزايش تعداد كانون هاي توليد ذرات 
آلاينده در حال پيشي گرفتن از ساير استان هاي 
آلوده است؛ وضعيتي كه در صورت تداوم مي تواند 
همچون اهواز عنوان ناخوشايند»آلوده ترين شهر 
جهان« را بر پيشاني كلانشهر قم حك كند. اين 
در حالي اس�ت كه گزارش�ات چن�د روز اخير 
دانشگاه علوم پزشكي قم در خصوص وجود ذرات 
ناق�ل بيماري ه�اي كش�نده و خطرناكي چون 
سرطان در هواي غبارآلود قم بر بحراني تر شدن 
وضعيت هواي اين ش�هر مهر تأييد  زده و لزوم 
يافتن راهكار اساسي و سريع براي مقابله با منشأ 
و كانون هاي اين آلاينده را حياتي كرده اس�ت!

    
تيرماه سال گذشته طي چند روز متوالي، بالاترين 
ميزان آلودگي هوا در كشور به نام قم ثبت شد و 
از آن زمان روز به روز اين اس��تان به مرز بحراني 
نزديك شده است. طبق گزارشات اخير دانشگاه 
علوم پزشكي قم متأسفانه آلاينده هاي موجود در 
هواي استان به ويژه ش��هر قم زنگ خطر ابتلاي 
ساكنان به انواع بيماري هاي خطرناك همچون 
سرطان را به صدا درآورده است. سرپرست معاونت 
بهداشتي دانشگاه علوم پزشكي قم در اين خصوص 
مي گويد: گونه اي از ذرات موجود آلاينده در هواي 
قم ذرات معلق كمتر از ۱۰ ميكرومتر هستند كه 
به عنوان ش��اخص هاي اصلي آلودگي محسوب 
مي ش��وند.  محمد باقري اي��ن ذرات را به عنوان 
مرگبارترين ذرات آلاينده برش��مرد و افزود: اين 
ذرات به راحت��ي به ريه ها نفوذ پي��دا كرده، وارد 

جريان خون مي شوند و باعث ايجاد بيماري هاي 
قلبي و ريوي، كاهش مقاومت سيستم ايمني، از 
بين رفتن بافت ريه، آس��م كودكان، مرگ و مير 
زودرس و سرطان مي ش��وند. به گفته سرپرست 
معاونت بهداش��تي دانش��گاه علوم پزشكي قم، 
جابه جايي راحت اين ذرات به وس��يله باد سبب 
مي شود كه به محيط هاي اطراف و همه موجودات 
زنده و حتي غيرزنده از جمله خاك و س��نگ نيز 
آس��يب برس��انند.  باقري ذرات2/5 ميكروني را 
از ديگر آلاينده هاي موجود در هواي اس��تان قم 
ناميد و افزود: اين ذرات آلاينده بسيار ريز هستند 
و تقريباً اندازه يك سي ام موي انسان قطر دارند و 
همين مسئله سبب شده كه از جمله ذرات بسيار 
خطرناكي لقب بگيرند كه به راحتي وارد سيستم 

تنفسي انسان مي شوند . 

   كانون هاي آلاينده مشغول فعاليتند! 
برخلاف نظر برخي كارشناس��ان و مسئولان كه 
آلودگي هواي استان هاي كشور را بر گردن عوامل 
خارجي و كشورهاي همس��ايه مي اندازند، برخي 
ديگر معتقدند قرار گرفتن 79 درصد مس��احت 
اس��تان قم در منطقه كويري و مستعد گردوغبار 
مهم ترين منشأ آلاينده ها در استان از جمله شهر قم 
محسوب مي شود و با توجه به وضعيت جغرافيايي 
اين اس��تان كويري بايد تمهيدات وي��ژه اي براي 
هواي اين منطقه انديشيده شود. ضمن اينكه به 
رغم محرز ش��دن اثرات مرگبار برخي كانون هاي 
داخلي از سال گذشته تا كنون اقدام اساسي براي 
مقابله با اين عوامل انجام نشده است. شرايطي كه 
سبب شد در كمتر از يك سال قم به شهرهاي آلوده 
كشور بپيوندد. لازم به ذكر است كه اواخر سال 94 

مسئولان اين استان با اعلام اينكه قم تنها كلانشهر 
بالاي يك ميليون جمعيتي است كه هنوز آلودگي 
هواي آن به مرحله بحراني نرسيده است، خواستار 
انجام اقدامات پيش��گيرانه اي چون رسيدگي به 

وضعيت آلايندگي صنايع اين شهر شدند!
در كنار عوامل طبيعي چون كويري بودن استان 
قم و ريزگردهايي كه با خش��ك ش��دن درياچه 
نمك و تداوم خشكسالي در هواي قم پديدار شده 
است، چندين سال اس��ت آلاينده هاي ناشي از 
فعاليت صنايع، نيروگاه ه��ا و كوره هاي آجرپزي 
نيز اين شهر را زير آلودگي ها مدفون كرده است. 
نيروگاه سيكل تركيبي قم در كيلومتر ۱4 جاده 
قم- اراك و جنوب غربي شهرس��تان قم از جمله 
صنايعي است كه هر س��ال ميزان قابل توجهي 
از ذرات ش��يميايي حاصل از سوخت گازوئيل را 
به هواي ش��هر تزريق مي كند. حالا بماند كه بنا 
به گفته كارشناس��ان وجود اين نيروگاه با توليد 
دمايي بين ۱۱۰ ت��ا ۱4۰ درجه دماي ش��هر را 
افزايش داده و وضعيت قم را هر س��ال بحراني تر 
مي كند.اگرچه به دليل نياز توليد برق توسط اين 
نيروگاه، واحد مذكور ناگزير به ادامه فعاليت است 
اما انتظار مي رفت از سال گذشته تاكنون با توجه 
به شرايط آلايندگي ويژه اين نيروگاه براي تغيير 
سوخت و اس��تفاده از تجهيزات كاهش آلودگي 
اقداماتي صورت گيرد كه تابه امروز گزارشي در 
اين خصوص منتشر نشده اس��ت.  ضمن اينكه 
در خصوص كاهش آلايندگي كانون هاي داخلي 
از جمله ايجاد كمربند فضاي س��بز اطراف شهر، 
حفظ و گس��ترش فضاي س��بز درون ش��هري، 
اس��تفاده از فناوري هاي نو در مه��ار ريزگردها، 
مديريت صحيح مناب��ع آب و خ��اك و مقابله با 
بيابانزايي اقدام قابل توجهي انجام نش��ده است!

   فارس: مسئول حوزه مطالعات مردم شناسي اداره كل ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري فارس از ارسال پرونده عروسك هاي چشم زخم 
مردم شهرستان گراش به تهران براي ثبت در فهرست آثار ميراث ناملموس 
ملي خبر داد.  مژگان ثابت قدم با اعلام خبر فوق افزود: مردم شهرستان گراش 
بر اساس باورهاي ديني و اعتقادات عاميانه خود راه و روش سنتي جالبي براي 
فرار از بلا دارند چون از نظر آنها شور بودن چشم هميشه دردسر و رنج به همراه 
دارد. خيلي از آنها معتقدند آتش زدن اسپند در چهارشنبه بلا را دور مي كند و 
همينطور با آويزان كردن نمك و اسپند و درست كردن عروسك هاي پارچه اي 

روي سردر ورودي خانه ها مانع از بلا يا  اثر چشم شوري مي شود. 
   بوشهر: جانشين فرمانده سپاه امام صادق)ع(  استان بوشهر گفت: 

امروز نظام ما به مرحله سوم از قدرت نظامي 
رسيده  و هر جا احساس خطر كند با حالت 
هجومي با دشمن برخورد مي كند.  سرهنگ 
حميد خرم��دل در گردهمايي فرهنگي، 
سپاه و سرمايه هاي اجتماعي در تيپ پياده 
امام صادق)ع( بوش��هر افزود: هر كشوري 
بخواهد قدرتمند، تمدن س��از و مؤثر باشد 

بايد در حوزه هاي مختلف قدرتمند باشد.  وي با تأكيد بر اينكه در حال 
حاضر در حوزه اقتصادي وضعيت خوبي نداش��ته و وضعيت شكننده و 
نامطلوبي داريم، ادامه داد: زماني در حوزه اقتصادي موفق هس��تيم كه 

فرهنگ اقتصادي خوبي داشته باشيم. 
   خراسان شمالي: معاون پرورشي و فرهنگي اداره كل آموزش و پرورش 
استان گفت: دو پايگاه انتخاب رشته در مركز استان و هشت پايگاه هم در 
شهرستان ها براي داوطلبان پذيرفته شده در آزمون سراسري افتتاح شد.  
علي شورزاده افزود: هدايت تحصيلي، نظارت، مشاوره و انتخاب رشته از 

خدمات تخصصي مشاوران مستقر در اين پايگاه هاست.  
   آذربايجان شرقي: رئيس شوراي اسلامي شهر تبريز با بيان اينكه تبريز 
2۰۱8 نقطه آغازي براي جذب گردشگر داخلي و خارجي است، گفت: قرار 
نيست همه زيرساخت هاي تبريز 2۰۱8 را يكجا آماده كنيم، زيرساخت هاي 
لازم براي جذب گردشگر نياز به زمان دارد و شايد اين مسئله ۱۰ سال طول 
بكشد.  شهرام دبيري در نشست كميته فرهنگي و اجتماعي تبريز 2۰۱8 با 
بيان اينكه در خصوص ايجاد كارگروه ها بايد اهداف مشخصي را دنبال كرده 
و انتظارات مش��خصي از كارگروه ها داشته باشيم، اظهار داشت: چگونگي 
استفاده از ظرفيت ها براي تحقق تبريز 2۰۱8 بايد از اين طريق تحقق يابد. 
   قم: رئيس هيئت مديره و مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم 
از افزايش مصرف آب در قم خبر داد و بر لزوم صرفه جويي و استفاده بهينه 
از آب تأكيد كرد.  علي جان صادق پور با اشاره به ميزان مصرف آب در قم 
در چهار ماه نخست سال جاري افزود: طي اين مدت بيش از 38 ميليون و 
876 هزار متر مكعب آب در قم به مصرف رسيده كه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل بيش از ۱۱ هزار متر مكعب افزايش داشته است.  وي با اشاره به 
اقدامات صورت گرفته در راستاي افزايش مطلوبيت آب در شهر قم گفت: در 
سال جاري با جايگزين ساخت منابع آب شيرين مناطقي از شهر همچون 
پرديسان ، شهرك قدس و... به طور كامل از آب شيرين استفاده مي كنند. 
   خراسان جنوبي: معاون صنايع دس��تي اداره كل ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري خراسان جنوبي از حضور صنعتگر حصيرباف 
استان خراسان جنوبي و معرفي كاروان شتر نهبندان در نمايشگاه صنايع 
دستي كاخ نياوران خبر داد.  حسين عباس زاده گفت: كاروان شتر نهبندان 
برگرفته از زندگي اجتماعي مردم منطقه و نماد كاروان هاي تجاري منطقه 
نهبندان خبيث )شهداد(، نهبندان نرماشير)بم(، خراسان و ماورالنهر بوده 

است كه از اين منطقه با قدمت بيش از 25۰۰ سال در تردد بوده اند.

س��ال ۱285 بود كه ط��رح اوليه خ��ط راه آهن 
بين المللي تهران- بغداد با عنوان مس��ير اتصال 
ش��رق به غرب از س��وي آلماني ها مطرح شد. با 
اينكه از همان زمان اجراي اي��ن پروژه از اهميت 
بالايي برخوردار بود، اما ب��ه دليل وقوع اتفاقات و 
تحولات تاريخي مسكوت ماند تا سال ۱38۰ بار 
ديگر اجراي آن از س��وي نمايندگان وقت مردم 
در مجلس مطرح ش��د. بالاخ��ره در دولت دهم 
اين پروژه دوباره به جريان افتاد و در همان زمان 
وزير راه و ترابري دولت ده��م، حميد بهبهاني با 
اختصاص 69 ميليارد تومان اجراي قديمي ترين 
پروژه ريلي و عمراني كش��ور را دوب��اره كليد زد. 
اما باز هم بعد از مدتي اين طرح اسير كم توجهي 

مسئولان شد تا اينكه طي سفر مقام معظم رهبري 
به كرمانشاه، با تأكيد ايشان بر ضرورت اجراي طرح 
و اختصاص 3۰۰ ميليارد تومان روح تازه اي در آن 
دميده شد. حالا بعد از گذشت بيش از يك قرن از 
طرح قطار بين المللي تهران- بغداد، بالاخره اولين 
قطار به شهر كرمانشاه رسيده است. اسدالله رازاني، 
استاندار كرمانشاه ضمن ابراز خوشحالي، در اين 
باره مي گويد:»كارهاي مربوط به برنامه ريزي انجام 
سفر با قطار ظرف يكي دو ماه آينده انجام مي شود 
و مردم استان به زودي مي توانند با قطار به مشهد 

مقدس و ديگر شهرهاي كشور سفر كنند.«
  خط تهران- بغداد دومين مسير پرتردد

بيش از ۱6 س��ال از اجراي دوباره پروژه راه آهن 

تهران- بغداد مي گ��ذرد و اميد اس��ت به زودي 
اين خط راه آهن همانطور كه ب��ا مقامات عراقي 
توافق شده اس��ت، ۱2 كيلومتر باقيمانده هم با 
همكاري دو كش��ور احداث و اين آرزوي ديرين 
مردم كرمانش��اهي محقق ش��ود.  نماينده مردم 
اسلام آبادغرب در مجلس شوراي اسلامي در اين 
باره به خبرنگار »ج��وان« مي گويد:»اين طرح با 
تأكيد مقام معظم رهبري دوباره به جريان افتاد 
و طي ادوار گذش��ته نمايندگان مردم كرمانشاه 
اجراي آن را با جديت تمام پيگيري كردند تا امروز 

شاهد ورود اولين قطار به اين شهر باشيم.«
حش��مت الله فلاحت پيش��ه با بيان اينكه بعد از 
پيگيري دوباره طرح از س��ال ۱38۰ ب��ه امروز، 

بارها اين پروژه با وقفه هاي طولاني مواجه ش��ده 
اس��ت، مي افزايد:»طي ۱6 سال گذش��ته بارها 
مسئولان زمان هاي متعددي را براي بهره برداري 
از اين پروژه ريلي مطرح كردند كه با رس��يدن به 
زمان موعد، عملياتي نمي شد. حالا خوشبختانه 
از يكسال گذش��ته اين طرح با جديت بيشتري 
دنبال شده و اكنون به مرحله بهره برداري رسيده 
است. به طوري كه حداكثر تا دو ماه آينده مردم 
مي توانن��د از مزاي��اي حمل ونقل اي��ن خطوط 
بهره مند شوند.« حالا مس��ير داخلي بزرگ ترين 
پروژه ريلي كشور كه قرار بود شرق به غرب را به 
هم متصل كند بعد از گذشت يك قرن در داخل 
كش��ور راه افتاده و قرار اس��ت به دومين مس��ير 

پرتردد ريلي كشور تبديل شود. 
  اتصال ريلي ايران به عراق و سوريه

اين مس��ير قرار اس��ت علاوه بر اينك��ه امن ترين 
و س��ودآورترين مس��ير تردد مردم ايران و عراق 
باشد، روابط دو كش��ور اس��لامي ايران و عراق را 
هم مستحكم تر كند. همچنين علاوه بر تسهيل 
سفرهاي زيارتي از عتبات عاليات به مشهد مقدس، 
ظرفيتي بزرگ باشد براي فعاليت هاي اقتصادي تا 
گرد محروميت و بيكاري براي هميش��ه از استان 
كرمانشاه كنار رود.  نماينده مردم اسلام آبادغرب 
در رابطه ب��ا ظرفيت جابه جايي اي��ن پروژه  ريلي 
مي گويد:» قرار اس��ت يك و نيم ميليون مس��افر 
و حدود 5 ميلي��ون تن كالا از طريق اين مس��ير 
جابه جا ش��وند. همچنين اين خط، قرار نيس��ت 
فقط يك پروژه ملي باش��د و بايد با پيگيري هاي 
جدي مس��ئولان به زودي به مسيري بين المللي 
تبديل ش��ود.« به گفته فلاحت پيش��ه، در حال 
حاضر كه اين خط راه آهن به كرمانش��اه رسيده 
است، دولت بايد به سرعت اين مسير را ارتقا داده 
و به مرز عراق و خس��روي بكش��اند؛چراكه خط 
راه آهن تهران- بغداد مي تواند به يكي از شلوغ ترين 
مسيرهاي خط آهن كشور تبديل شود. وي در اين 
باره مي افزايد:»پيش بيني من اين اس��ت كه اين 
مسير بعد از خط آهن تهران- مشهد، به طور قطع 
شلوغ ترين مس��ير خط آهن ايران شود به شرط 
اينكه دولت بر تسريع ادامه اين پروژه تأكيد كند.« 
اين نماينده مجلس معتقد است كه با برقراري اين 
اتصال، اتصال ايران به س��وريه هم برقرار مي شود 
زيرا با آرام شدن نسبي اوضاع در سوريه، سوري ها 
تمايل زيادي به برقراري خط ريلي بغداد-لازقيه را 
پيدا مي كنند كه با برقراري اين اتصال، اتصال ريلي 

ايران به سوريه نيز برقرار مي شود. 
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قطار بين المللي تهران–  بغداد بعد از يك قرن به كرمانشاه رسيد
 نماينده مردم اسلام آبادغرب در مجلس: 

مهم ترين مزيت مسير ريلي تهران – بغداد امكان برقراري سفر امن و سودآور بين ايران و عراق است

تقلاي ريزگردها براي رساندن هواي قم به صدر جدول آلودگي ها!
 ذرات 2/5 ميكروني ذرات بسيار خطرناكي هستند كه مي توانند به راحتي به ريه ها نفوذ كنند، وارد جريان خون 

و موجب كاهش مقاومت سيستم ايمني بدن شوند

بالاخره سوت قطار بين المللي تهران- بغداد بعد از گذشت بيش از يك 
قرن در ش�هر كرمانش�اه  به صدا در آمد. قطاري كه قرار است علاوه بر 
شكوفايي اقتصادي كرمانشاه، مس�ير تردد امني را براي زائران عتبات 
عاليات فراهم كند و به دومين خط ريلي ش�لوغ بعد از تهران- مش�هد 
تبديل ش�ود. البته هنوز مس�ير كرمانش�اه به عراق راه اندازي نشده و 
اميد اس�ت اين مس�ير هم به زودي به بهره برداري برس�د؛ مسيري كه 

طي س�فر مقام معظم رهبري به كرمانشاه در س�ال 90 و اختصاص 300 
ميليارد تومان اعتبار، روح تازه اي در آن دميده ش�د و از س�ال گذشته 
با جديت بيشتري از س�وي مس�ئولان مورد پيگيري قرار گرفت و بعد 
از مدت ه�ا به انتظار كرمانش�اهي ها پاي�ان داد. خط راه آهن�ي كه قرار 
اس�ت روزانه يك و نيم ميليون نفر و حدود 5 ميليون تن كالا را جابه جا 
كند و زمينه اي براي اتصال ريلي ايران علاوه بر عراق به س�وريه باشد. 

محمدرضا سوريمحمدرضا هاديلو

ميترا شهبازي
   گزارش يك

تأمين  يك چهارم نياز خوني سيستان وبلوچستان 
از ساير استان ها  

سيستان وبلوچستان كه از بالاترين     سيستان وبلوچستان 
ش�اخص »اهداي خون مستمر« در 
كشور برخوردار است با اين حال 25 درصد نيازهاي خوني استان از 

ساير استان هاي كشور تأمين مي شود. 
سهيلا خسروي، مديركل انتقال خون سيستان و بلوچستان با عنوان كردن 
اين مطلب گفت: سال گذش��ته بيش از ۱3۰ هزار واحد خوني در استان 
سيستان و بلوچستان صرف بيماران شده اس��ت.  وي ادامه داد: كاهش 
اهداي خون در فصول گرم سال موجب آسيب جدي به بيماران نيازمند به 
خون مي شود.  خسروي گفت: حذف خون جايگزين با تمام مشكلاتي كه 
براي اين اداره كل ايجاد كرد، مهم ترين خدمتي بود كه در اين چند سال 
اخير در استان انجام شده است.  وي بيان كرد: پذيره نويسي سلول هاي 
بنيادين يكي ديگر از خدمات ارزشمند انتقال خون در سال هاي اخير است.  
خسروي افزود: ميانگين شاخص اهداي خون در كشور 27 در ۱۰۰۰ و در 
استان سيستان و بلوچستان 25 در ۱۰۰۰ است كه اين اعداد نشان دهنده 
اختلاف كم ميان ميانگين كشوري و ميزان اهداي خون در استان است.  
وي بيان كرد: وجود 3هزار بيمار تالاس��مي در سيس��تان و بلوچستان 
نشان دهنده نياز بالاي استان به فرآورده هاي خوني است كه مي طلبد مردم 

استان توجه بيشتري به امر خداپسندانه اهداي خون داشته باشند.

شناسايي 500 حلقه چاه غيرمجاز در گلستان
در س�ال ج�اري ح�دود 500 حلق�ه چاه      گلستان
غيرمجاز شناس�ايي و به مراجع قضايي 
معرفي ش�ده اس�ت كه ضمن انس�داد باي�د غرامت ني�ز بپردازند. 
سيدمحسن حس��يني، معاون حفاظت و بهره برداري شركت آب منطقه اي 
گلستان با عنوان كردن مطلب فوق گفت: امسال متأسفانه با توجه به وضعيت آب 
و هوايي و كاهش بارش ها با كاهش آب زيرزميني نيز رو به رو هستيم و تقاضاي 
ما از كشاورزان اين بود كه سطح زير كشت چاه ها را تا ۱5 درصد، آن هم فقط 
با كشت محصولات متعارف كاهش دهند.  وي افزود: طي بازديد هاي صورت 
گرفته، برخي كشاورزان كاهش سطح زير كشت را رعايت نكرده اند و حتي اقدام 
به كشت شالي نيز كرده و برخي از شاليزارها نيز به همين علت خشكيده است.  
معاون حفاظت و بهره برداري شركت آب منطقه اي گلستان در خصوص برخورد 
با چاه هاي غيرمجاز، گفت: چاه هاي غيرمجاز سالانه شناسايي و به مراجع قضايي 
معرفي مي شوند. چاه هاي مجاز نيز بايد با توجه به پروانه خود، آب را مصرف و هر 
ساله نيز پروانه خود را تمديد كنند.  وي تصريح كرد: كشاورزان در 8۰۰ روستاي 
استان داراي چاه هستند و اين پراكندگي كار شناسايي چاه هاي غيرمجاز را 
مشكل مي كند و در اين خصوص نياز به اطلاعات مردمي داريم. حدود ۱3درصد 
آب زيرزميني استان در حال حاضر توسط چاه هاي غيرمجاز مصرف مي شود و 
تقاضاي ما اين است كه همه مردم به عنوان شهروندان اين استان در مصرف آب 

در بخش شرب و كشاورزي صرفه جويي كنند. 

مي�راث  كل  اداره  صنايع دس�تي  مع�اون 
فرهنگي، صنايع دس�تي و گردشگري استان 
اردبيل گفت: ش�هر عنبران را به عنوان ش�هر 
ملي گليم معرفي كرديم تا به ثبت ملي برس�د. 
عليرضا دباغ عبداللهي اظهار كرد: تاكنون ۱6 مورد 
از آثار صنايع دس��تي اس��تان اردبيل به ثبت ملي 
رسيده است كه جاجيم بافي، ورني بافي، گليم بافي، 
رنگ رزي، آهنگري، ورشوسازي و ... جزو اين صنايع 
دستي به ش��مار مي رود.  وي با بيان اينكه در سه 

رشته نش��ان جغرافيايي ملي گرفتيم، افزود: سه 
مورد از صنايع دس��تي ما نيز در مرحله اخذ نشان 
بين المللي اس��ت كه در مورد ورني مغان قطعاً به 
زودي به نتايج خوبي دست پيدا مي كنيم.  معاون 
صنايع دس��تي اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري استان اردبيل با بيان اينكه سه 
مورد از صنايع دستي استان اردبيل نيز در مرحله 
اخذ نشان ملي جغرافيايي است، گفت: معرق نمين، 
مليله نقره اردبيل و مرصع سنگ خلخال در رديف 

دريافت نشان جغرافياي ملي هستند.  وي از معرفي 
شهر عنبران به عنوان شهر ملي گليم در ايران خبر 
داد و يادآور شد: ما در مرحله آماده سازي پرونده اين 
ثبت هستيم كه با همكاري تمام مسئولان استان 
اردبيل از شوراي ش��هر و شهرداري عنبران گرفته 
تا استانداري بايد همه دست به دست هم دهند تا 
زيرساخت ها در اين زمينه مهيا شود.  معاون صنايع 
دس��تي اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري اس��تان اردبيل با يادآوري اينكه بايد 

اين پرونده را با حوصله بيش��تر به پيش ببريم، به 
برگزاري سومين نمايش��گاه ملي ميراث فرهنگي 
صنايع دستي و گردشگري استان اردبيل از ۱6 تا 
2۰ مرداد ماه اشاره كرد و گفت: در اين نمايشگاه كه 
در ۱2۰ غرفه برگزار خواهد شد، 22 غرفه به حوزه 
گردش��گري اختصاص يافته و مابقي در ارتباط با 
صنايع دستي و حوزه ميراث فرهنگي است كه البته 
غرفه هايي نيز براي معاونت سرمايه گذاري در نظر 

گرفته شده است. 

»عنبران«  شهر ملي گليم ايران مي شود
  اردبيل

تبريز، اولين قرباني خشك شدن درياچه اروميه
با اينكه چند ساليست در مورد كم آبي و خشك شدن درياچه اروميه 
و عوارض ناشي از آن بسيار گفته شده اس�ت اما در حال حاضر و با 
شرايط موجود صدمات زيادي شهرهاي اطراف اين درياچه را تهديد 
مي كند كه از جمله آنها شهر تاريخي تبريز اس�ت. تبريز از جمله 
شهرهايي به شمار مي آيد كه بيش�ترين آسيب را از خشك شدن 
درياچه اروميه متحمل مي شود زيرا در صورت خشكي درياچه اگر 
كانون هاي مهم در معرض ريسك را طبقه بندي كنيم، به علت جهت 
وزش بادهاي غالب منطقه، تبريز در معرض اتفاقات ناگواري قرار دارد. 

    
خشك شدن درياچه اروميه تأثيرات اقليمي شديدي بر محيط پيرامون 
خواهد داش��ت. در مرحله  اول تمامي مناطق حوضه آبريز و حوضه هاي 
همجوار مانند ارس تحت تأثير اقليم قرار خواهند گرفت.  همچنين خشكي 
درياچه  اروميه تأثيرات منفي اي بر مراتع، مزارع و تنوع زيس��تي منطقه 
خواهد گذاشت كه در پي اين مس��ئله تغييرات ايجاد شده، آسيب هاي 
قابل توجهي روي محيط زندگي انسان ها نيز مي گذارد.  در همين رابطه 
معاون محيط طبيعي اداره  كل حفاظت محيط زيست آذربايجان شرقي 
مي گويد: »خش��كي تالاب ها منجر به وقوع ريزگردها مي ش��ود كه اگر 
اين ريزگردها مهار نشوند، موجب تغييرات منفي در محيط انساني و از 
جمله بروز بيماري هاي تنفسي مردم منطقه مي شود. علاوه بر آن، تنوع 
زيستي منطقه دچار تغييرات اساسي شده و موجب از بين رفتن گونه هاي 
جانوري و تنوع زيستي مي شود.« ميرمحس��ن حسيني قمي به بيهوده 
نبودن راهكارهاي ارائه ش��ده براي احياي درياچه اشاره مي كند و ادامه 
مي دهد:»در برخي از اين راهكارها اجماع نظر ش��ده و هر اقدامي كه در 
راستاي مديريت جامع منابع آب در حوضه آبريز عملي شده، تأثير گذار 
بوده است.« به گفته  وي، معرفي و كشت جايگزين، تغيير الگوي كشت و 
بهينه سازي سيستم هاي آبي در بخش كشاورزي و تسهيل انتقال آب به 
درياچه  اروميه، رهاسازي آب از سدها و مسدود كردن چاه هاي غيرمجاز از 

جمله راهكارهاي احياي درياچه اروميه است. 
   درياچه منتظر كمك مردم

به عقيده كارشناسان اقداماتي مانند لايروبي رودخانه ها بايد با مطالعات 
و بررسي هاي بيشتر و دقيق تري انجام شود، همچنين فرهنگ مردم در 
نحوه  استفاده از آب كش��اورزي، شرب و صنعتي و هر اقدامي كه منجر به 
صرفه جويي و مصرف بهينه  آب شود، در احياي درياچه  اروميه مؤثر واقع 
مي شود.  در حال حاضر پس��روي آب درياچه  اروميه از روند مورد انتظار 
كمتر است. همچنين افزايش دماي هوا و تبخير و كاهش رطوبت، موجب 
تغيير رويكر شده و با توجه به بارش كم، اقدامات زيادي براي جبران اين 
كم آبي نياز است.  معاون محيط طبيعي اداره  كل حفاظت محيط زيست 
آذربايجان ش��رقي مي گويد:»قبلًا همه فعاليت هاي دستگاه هاي ذيربط 
استان، مهار مصرف كردن آب بود اما هم اكنون مصرف بهينه  آب را اجرايي 
مي كنند.« وي با اشاره به اقدامات اين اداره  كل ادامه مي دهد: »از جمله  اين 
اقدامات، مطالعه  نياز آبي رودخانه ها و تالاب هاي حوضه آبريز درياچه اروميه 
است كه در مرحله  پاياني قرار دارد و در صورت تأييد، از وزارت نيرو نياز آبي 
تالاب و رودخانه مطالبه مي شود.« حسيني قمي تصريح مي كند:»از ديگر 
اقدامات حفاظت محيط زيست استان مي توان به شناسايي و اولويت بندي 
كانون هاي توليد گرد و غبار در بستر و حريم درياچه، مطالعه  و بررسي اثرات 
جاده  ميان گذر بر اكوسيستم درياچه و ارائه  طرح اجرايي براي راهكارهاي 
اصلاحي اي كه در مرحله  پاياني قرار دارد و حفاظت فيزيكي بخش هاي 
خشك شده  درياچه  اروميه اش��اره كرد.« وي با بيان اينكه هم اكنون آب 
درياچه به مرحله  تثبيت رسيده است، مي افزايد:»با توجه به عمليات اجرايي 
ستاد احيا، پيش بيني مي شد سطح آب درياچه  اروميه بيش از 9۰ سانتي متر 
افت داشته باشد، اما هم اكنون اين رويداد محقق نشده است و حتي نسبت 
به سال 93 نتيجه  مثبتي دارد و اگر سال مبنا را از سال شروع عمليات اجرايي 

در نظر بگيريم، آب درياچه اروميه به تثبيت رسيده است.«

 خام فروشي شير توليدي دره شهر ايلام 
در سايه بي توجهي به صنايع لبني 

در حالي ايلام از لحاظ اقتصادي يكي از استان هاي فقير ايران به شمار 
مي رود كه توجه به توانمندي هاي بومي اين منطقه مي تواند در شكوفايي 
اقتصاد آن تأثير بسزايي داشته باشد.  در حال حاضر دره شهر با توليد 
سالانه 5 هزار تن شير خام يكي از مهم ترين قطب هاي توليد شير در 
ايلام به شمار مي رود كه مي تواند حرف هايي بسياري در زمينه توليدات 
محصولات لبني و اشتغال داشته باشد.  با اين وجود نبود صنايع تبديلي 
در اين منطقه سبب شده تا اين روزها دامداران دره شهري نتوانند بهره 
مناسبي از ش�ير توليدي خود ببرند كه با توجه به اهميت بحث مهم 
اقتصاد مقاومتي، جا دارد كه در اين زمينه اقدامي جدي انجام ش�ود. 

    
شهرستان دره  ش��هر در اس��تان ايلام با دارا بودن 4هزار و 7۰۰ واحد دامي 
سبك و سنگين يكي از مهم ترين قطب هاي توليد شير خام در استان ايلام 
به شمار مي  آيد.  رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان ايلام در اين خصوص 
به »جوان« مي گويد:»شرايط مناسب نگهداري انواع دام سبك و سنگين در 
اين منطقه سبب شده تا دامداري از رونق خوبي برخوردار باشد.« تراب ميري 
با اش��اره به وجود 4 هزار و 7۰۰ واحد دامي سبك و سنگين در شهرستان 
دره شهر مي افزايد:»اين موضوع موجب شده تا توليد شير خام نسبت به سال 
گذش��ته با ۱۰ درصد افزايش، به ۱۰ هزار و 6۰۰ تن برسد.« وي با اشاره به 
وضعيت دام هايي كه به صورت سنتي در اين منطقه نگهداري مي شوند، ادامه 
مي دهد:» وجود دست كم 2۰ رأس گاو شيري موجب شده تا به طور ميانگين 

2۰۰ كيلو شير توسط دامداري هاي سنتي توليد و به بازار عرضه شود.«
  صادرات 80 درصد شير توليدي در دره شهر 

با وجود وضعيت بسيار مناسب دره شهر در زمينه توليد شير خام كه اين 
منطقه را به سومين قطب توليد در اين زمينه تبديل كرده است، اما نبود 
صنايع تبديلي كه بتواند از شير خام محصولات متنوع لبني توليد كند، 
موجب شده تا دامداران منطقه مجبور به خام فروشي محصول توليدي خود 
به استان هاي همسايه شوند.  مدير امور عشايري شهرستان دره شهر در 
اين خصوص به »جوان« مي گويد:»هم اكنون بيش از ۱2۰ واحد صنعتي 
و سنتي دامي در اين شهرستان در زمينه توليد شير فعال هستند.« شجاع 
زيني وند مي افزايد:»نتيجه فعاليت اين واحدهاي دامي موجب شده تا سالانه 
5 هزار تن شير در شهرستان توليد  شود كه از اين ميزان تنها 2۰درصد در 
سطح استان مورد استفاده قرار مي گيرد.« وي ادامه مي دهد:»به علت نبود 
صنايع تبديلي در سطح استان توليد كنندگان شير مجبور به خام فروشي و 
صادرات8۰درصد اين محصول به چهار استان همجوار هستند.« به گفته 
اين مسئول اين درحالي است كه عشاير اين منطقه نيز با توليد سالانه ۱۰ 
هزار تن فرآورده هاي مختلف دامي، نقش مهمي در توليد محصولاتي از 

جمله شير، گوشت قرمز، پشم، كره و... دارند. 
   نبود صنايع تبديلي مشكل اصلي توليدكنندگان 

بي توجهي به صنايع تبديلي در برخي از استان هاي كشور موجب شده تا 
همواره توليد كنندگان مجبور باشند براي جلوگيري از خراب شدن و ضرر 
مالي توليدات خود را به پايين ترين قيمت به واسطه ها و دلال ها بفروشند.  
درحالي كه سال هاست كه دامداران دره شهري از مسئولان تقاضا دارند تا با 
ساخت يك كارخانه توليد لبنيات مشكل خام فروشي شير آنها را حل كنند 
اما غفلت از اين مهم موجب شده تا دامداران دره شهري نتوانند هزينه بالاي 
توليد شير خود را جبران كرده و هر ساله ضرر زيادي را متحمل مي شوند.  
مدير امور عشايري شهرستان دره شهر در اين خصوص مي گويد:»با وجود 
درخواست دامداران و مسئولان اين شهرستان براي ايجاد يك كارخانه 
توليد محصولات لبني هن��وز اين مهم اتفاق نيفتاده اس��ت.« زيني وند 
مي افزايد:»در اين زمينه بارها درخواست خود و دامداران را تقديم مسئولان 
كرديم، اما از آنجايي كه در اين زمينه سرمايه گذاري وجود ندارد، اين مهم 
مس��كوت مانده اس��ت.« وي ادامه مي دهد:»با توجه به اهميت موضوع 
اقتصاد مقاومتي و ايجاد اشتغال براي جوانان، ساخت كارخانه توليد لبنيات 

مي تواند بسياري از نيازهاي مردم منطقه را تأمين كند.«

بهمن زارعي | ايرنا


